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van het overleg met de noordelijke jachthavens van het 

Grevelingenmeer 

 

 

Aanleiding 

De verschillende noordelijke jachthavens en de gemeente Goeree-Overflakkee 

hebben een uitnodiging ontvangen voor een overleg voor het geven en bespreken 

van een korte update over het proces rond de Rijkstructuurvisie Grevelingen 

Volkerak-Zoommeer.  

 

Er ligt een concrete oplossing in de vorm van het herstellen van getij, waarbij 

bovendien een koppeling gemaakt wordt met energie uit getij. De betrokken 

publieke partijen hopen op korte termijn helderheid te krijgen over de dekking van 

de kosten.  

  

Momenteel vindt er een ronde plaats langs de diverse belanghebbende rond het 

Grevelingenmeer. In het gesprek zal er enerzijds informatie verschaft worden over 
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de laatste stand van zaken, de scope en de planning van het project bij een 

positief besluit. Anderzijds bespreken we wat de stakeholders als knelpunten, 

risico’s en kansen ervaren.  

 

Doelen 

Deze ronde maakt onderdeel uit van het proces om de actuele stand van zaken 

aan de belanghebbende te presenteren en om tot een aanscherping te komen van 

het programma van eisen en pakket van maatregelen dat met de beoogde 

realisatie van het project samenhangt.  

 

 

Stand van zaken Grevelingen 

Paul Paulus licht in een presentatie toe wat de aanleiding van de 

Rijksstructuurvisie Grevelingen Volkerak-Zoommeer is, waarbij de nadruk in deze 

presentatie zal liggen op het Grevelingenmeer.  

 

Zuurstofproblemen 

In het Grevelingenmeer treedt er in de zomermaanden stratificatie in de 

waterkolom op waardoor er delen in de waterkolom nagenoeg zuurstofloos 

worden. De foto’s in de presentatie laten zien wat de zuurstofloosheid doet op 

verschillende dieptes met het bodemleven. De Beggiatoa bacterie is goed te zien 

op dieptes van meer dan 4 meter. In de afbeeldingen van een modelberekening 

met en zonder 50 cm getij is te zien hoe de zuurstofloosheid opgelost kan worden.  

Hierbij wordt 3 mg/l aangehouden als minimale waarde van de aanwezigheid van 

zuurstof voor de gewenste waterkwaliteit.  

Verder wordt opgemerkt dat de duurzame verbetering van de zuurstofhuishouding 

60 % zal zijn bij 50 cm getij en 35 - 40 % bij 30 cm getij.  

 

Rijksstructuurvisie Grevelingen Volkerak-Zoommeer (RGV) 

Vanuit de RGV is er gezien de uitkomsten van het onderzoek van Deltares een 

voorkeur voor een getijslag van 50 cm rondom het huidige middenpeil van -0.20 

m NAP. De gewenste getijcyclus zal twee maal per dag voorkomen. Waarbij er een 

voorkeur is voor de locatie van de doorlaat ten noorden van de Kabbelaarsbank. 

Er is nog discussie over het wel of niet toelaten van 5 cm springtij om de 

natuurlijke getijcyclus zo goed mogelijk over te nemen. Er zal met 50 cm getij 

zo’n 60% verbetering van de zuurstofhuishouding optreden, waarmee het 

streefbeeld van maximaal 5% zuurstofarm areaal gehaald wordt. De duurzaam 

beoogde verbetering met 50 cm getij biedt een ‘meekoppelkans’ voor de realisatie 

van een getijdencentrale in de nieuwe doorlaat van de Brouwersdam. De extra 

kosten die hierbij komen kijken zijn voor de markt. 

 

Planning 

Er zal dit jaar geen besluit worden genomen in de Tweede Kamer over de 

financiering. Dit betekent dat het project minimaal 2 jaar opschuift. De planning 

bij een positief besluit over twee jaar ziet er als volgt uit:  

 vanaf 2019 zal de marktbenadering starten en zullen 3 marktpartijen 

worden geselecteerd waarmee een dialoogfase wordt gehouden. De 

getijdencentrale zal zeer waarschijnlijk onderdeel uitmaken van de scope; 

 Aan het eind van de dialoogfase zal 1 marktpartij overblijven; 

 Begin 2020 starten we in een publiek-private alliantie met de 
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planuitwerking; 

 Aan het eind van de planuitwerkingsfase eind 2022 vindt er besluitvorming 

plaats; 

o Wel of niet door naar realisatie 

o Wel of geen getijdencentrale meenemen in de realisatie 

 Duur realisatiefase is ongeveer 3 jaar. Dat betekent dat de openstelling, 

en dus weer getij op de Grevelingen, op zijn vroegst in najaar 2025 zal 

plaatsvinden.   

 

 

 

Ontwerp Doorlaatmiddel  

Het referentie ontwerp van de doorlaat in de goedkoopst mogelijke uitvoering 

bestaat uit 15 kokers van 8 bij 8 meter. Aan de buitenzijde van de vierkante  

kokers zullen stormdeuren worden geplaatst vanwege de waterveiligheid.  

 

Getijdencentrale 

De duurzaam beoogde verbetering met 50 cm getij biedt een ‘meekoppelkans’ 

voor de realisatie van een getijdencentrale in de nieuwe doorlaat van de 

Brouwersdam.  Het referentie ontwerp van de getijdencentrale ziet er bijna 

hetzelfde uit als het referentie doorlaatmiddel. Het verschil is 22 koker in plaats 

van 15 kokers. In de kokers zullen dan innovatieve turbines geplaatst worden. 

Deze turbines zullen visvriendelijk zijn met een mortaliteit voor alle vissen van 

onder de 1 % per passage. De getijdencentrale zal niet passeerbaar worden 

gemaakt voor zeezoogdieren.   

 

Gevraagd wordt of een schutsluis nog in de scope wordt meegenomen. Paul geeft 

aan dat deze optie is afgevallen. De kosten voor een schutsluis wogen niet op 

tegen de baten voor het gebied. Een ondernemer zag aanvankelijk nog brood in 

het ontwikkelen van een hevel waarbij boten over de Brouwersdam getild konden 

worden. Echter bleken ook daarvoor de kosten tegen te vallen. De ondernemer 

heeft het daarbij gelaten.  

 

Zeespiegelstijging 

De zeespiegelstijging is een aspect om rekening mee te houden in het bekijken 

van de verschillende varianten van de doorlaat. Het is mogelijk om een robuustere 

doorlaat te maken waarbij alvast rekening wordt gehouden met meer kokers. 

Daarnaast is de getijdencentrale een adaptieve mogelijkheid om na de afschrijving 

van de turbines alsnog genoeg kokers te hebben om de zeespiegelstijging te 

kunnen compenseren. Verder is het mogelijk om het middenpeil te verhogen in de 

toekomst, op termijn een kleinere getijslag te accepteren of zelfs het getij over te 

slaan door de doorlaat bij vloed dicht te houden.  

 

Vanuit het project is de afweging gemaakt tussen ecologie, waterkwaliteit, 

waterveiligheid natuur en recreatie waarbij 50 cm getijslag een weloverwogen 

uitkomst is om met een bepaald getijslag de waterkwaliteit te verbeteren en 

daarbij de natuurwaarden en de effecten op de gebruikers zo min mogelijk aan te 

tasten. Er is ook een aanvullende natuureffectenstudie gedaan die binnenkort 

openbaar gemaakt zal worden.  
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Vaargeulen 

Tijdens het overleg zijn kaarten gepresenteerd met de toekomstige 

hoofdvaarweg en nevenvaarweg. De kaarten geven de situatie aan bij 

laag water en dan ook nog 50 cm lager, omdat bij 25 cm lager het 

verschil niet meer te zien is. Er is onder andere te zien dat er gebaggerd moet 

worden om de toegangsgeulen tot de havens Herkingen en Battenoord 

toegankelijk te houden. De diepte van de havens zelf als ook de hoogte van de 

steigers zijn een aandachtspunt.  

 

 

Knelpunten, risico’s en kansen vanuit de jachthaven en de 

watersportvereniging 

 

Ed van Wijk vraagt of het klopt wat de natuurbeheersorganisaties zeggen over het 

feit dat de 50 cm getij bepaalt is door de getijdencentrale. Dit is niet het geval 

aangezien de 50 cm gebaseerd is op het duurzaam verbeteren van de 

waterkwaliteit. Een meekoppelkans hierbij is dat de 50 cm getij ook 

mogelijkheden biedt voor de getijdencentrale.  

 

André Lüchtenborg geeft aan dat hij het document Topeisen heeft ontvangen via 

een lid die aangesloten is bij de KNWV Delta Noord en dat daarin is opgenomen 

dat de geulen bevaarbaar zullen blijven. In de afbeelding met de nieuwe 

vaargeulen is te zien dat er minimale vermindering is van het oppervlakte 

bevaarbaar water, maar dat waar nodig Rijkswaterstaat zal zorgen dat 

bijvoorbeeld de ronde door de Hals nog gemaakt kan worden.  

 

De vraag is daarnaast ook wat er voor de jachthavens gecompenseerd gaat 

worden aan vervanging van de steigers, uitdiepen van de jachthavens en 

verhoging van de oeverbescherming.  

 

Als Rijkswaterstaat hebben we tot nu toe een verkenning uitgevoerd naar wat er 

nodig is om alle jachthavens rondom de Grevelingen op voldoende diepte te 

houden/brengen zodat er ook bij de laagste laag waterstand voldoende diepgang 

is voor de schepen.  

Rijkswaterstaat is zich er van bewust dat er dus gebaggerd (waarschijnlijk 

eenmalig) moet gaan worden in sommige jachthavens en dat valt onder de 

mitigerende maatregelen. Echter hoeveel dat precies is en welke jachthavens er 

voor wat gecompenseerd zullen worden, wordt gedetailleerd uitgezocht en 

besproken met de jachthavens in de volgende fase van het project 

(planuitwerkingsfase). 

 

Ed van Wijk en Wim Boerbooms geven aan dat in de oude haven in Ouddorp de 

steigers worden vervangen en 20 cm hoger zullen worden geplaatst om te 

anticiperen op het toekomstig getij. Drijvende steigers op deze locatie waren niet 

mogelijk vanwege het talud van de oever waar deze met laag water tegen aan 

zouden komen.  

 

Voor de haven van Herkingen is het van belang wat de nieuwe stromingspatronen 

zullen zijn van het meer om nader in kaart te kunnen brengen of het getij zal 

zorgen voor het eerder dichtslibben van de toegangsgeul naar de haven. 
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Daarnaast is de vraag of het astronomisch getij gevolgd zal worden. Dit is het 

geval waarbij een getijtafel zal komen voor de Grevelingen. Met uitzondering van 

calamiteiten (storm of onderhoud) zal het getij van de zee worden gevolgd.  

 

Gevraagd wordt naar toekomstige ontwikkelingen van de jachthaven. Er wordt 

vermeldt dat voornamelijk  de commerciële jachthavens moeite hebben om alle 

plaatsen vol te krijgen. Daarnaast zijn er weinig jonge mensen meer die een boot 

bezitten.  

 

Conclusie en vervolg 

Het terugbrengen van het getij is positief voor de waterkwaliteit op de Grevelingen 

en daarmee goed voor het watersportklimaat. Een aandachtspunt is de 

toegankelijkheid van de havens en de vaargeulen met de effecten van de 

stromingssnelheden hierop.  

 

Bij nadere ontwikkelingen rondom de planning van het project nemen we weer 

contact op om de nieuwe stand van zaken te bespreken.  

 

De nieuwsbrief van de Flakkeese spuisluis, het document met Topeisen en de 

presentatie over de voortgang van de ontwikkeling van de getijdencentrale 

Brouwersdam zullen worden toegezonden. 


